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FARMA NA PERKU 

Kozí farma s vlastním zpracováním na cestě k trvané udržitelnosti a soběstačnosti.      

 

Identifikační údaje 

Jméno: Kateřina Křížová 

Lokalizace: Perky - Častrov, Česko 

Velikost farmy: 11 ha luk 

Rok založení: ??? 

Hlavní produkty: kozy, kozí mléko, sýry, jogurty 

Web / Facebook / Twitter:  

 

K podnikání v zemědělství Kateřinu přivedlo více faktorů. Kamkoli se vydala, sedlácká krev dědy ji vždy 

stáhla zpět k tomu pravdivému lopocení s půdou, práci se zvířaty. Tato práce je dobrodružství, občas boj s 

přírodními živly, svoboda, přímé spojení s přírodou. Ze začátku chovala koně a k tomu bylo nutné chodit 

do zaměstnání. Z koní se člověk neuživí. První kozu dostala darem, když známému pomohla naložit 

problémového koně do vleku. Ke koze, opět darem, dostali kozlíka od známých, kteří ho nechtěli poslat na 

jatka. Koza poté měla kůzlata a mléko, ze kterého rodina vyzkoušela udělat sýr. Sýr a ani mléko nemělo 

chuť a pach koziny, všem moc chutnalo. Začali rozšiřovat kozí stádo. Kozičky si nechávali a přikoupili 

druhého kozla a 15 mladých koziček ze sousední farmy.  

Při takovém počtu koz bylo založení kozí farmy logické rozhodnutí. Kateřina snížila počet chovaných koní, 

nechala si jen vlastní kobylu a poníka. V průběhu mateřské obíhala úřady a vše potřebné k rozjezdu 

zemědělského podnikání. Jako matka 2 dětí si může den rozvrhnout podle sebe a časově se přizpůsobit 

jejich potřebám. Nemusí být nikde na čas, nemusí se stresovat, že dítě onemocní. V tomto směru je 

zemědělství velmi svobodné.   

Farma se zaměřuje na produkci kozího mléka, z něhož vyrábí sýry, kefíry a jogurty. Obhospodařují 11 ha 

luk, ze kterých sklízí seno pro vlastní potřebu. Při dobré sklizni sena je farma v objemném krmivu plně 

soběstačná. K plné soběstačnosti potřebují 100 kulatých balíků sena na rok. Polovina luk jsou zatravněná 

pole, z nichž je výtěžnost o 50% větší než z trvalého travného porostu. Jeden hektar luk se neseče, slouží 

jako pastva pro kozy. 

Farma se specializuje na chov anglonubijských koz pro mléko a produkci koziček k chovu. Část malých 

kozlů prodává na maso a část si nechává pro vlastní spotřebu. Na farmě je momentálně 40 koz a 2 plemenní 

kozli.  

Farma není členem žádné zemědělské organizace. Je to rodinná farma, kde pomáhají a zapojují se všichni 

členové rodiny. Navzájem si vypomáhají se sousední ekologickou farmou. Rodina za posečení 3 ha luk 

dostane seno pro zvířata. Do penzionu na ekofarmě dodáváme také mléko a sýry. Vzájemná spolupráce 

funguje velmi dobře. Rodina má odbyt a hosté se do penzionu ekofarmy rádi vracejí – na čerstvý kozí sýr, 

nebo jogurt k snídani. 

Součástí farmy je malá mlékárna. Zde se vyrábí sýry, kefíry, jogurty a tvaroh. Mléčné výrobky vozí do 

jednoho obchodu v Pelhřimově a sousedního penzionu. Zbytek se prodá přímo skrze „prodej ze dvora.“ 

Žádné produkty nejsou vyhozeny. I syrovátku zpracujeme na ricottu, nebo vrátíme zpět kozám ve šrotu. 
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Tři největší investice jsou – traktor s nakladačem, hala na uskladnění sena a techniky a malá mlékárna s 

venkovní dojírnou. Mlékárna s dojírnou a halou vznikly z finanční podpory Programu rozvoje venkova.  

Zemědělec, kterému je jeho partnerem sama příroda, by si tohoto partnerství měl vážit. Neměl by jen brát, 

ale i dávat zpět. Farma zatím není v ekologickém režimu, ale to neznamená, že je rodině příroda lhostejná. 

Vysazují stromy, nepoužívají žádná chemická hnojiva, v mlékárně používají jen ekologické sanitační 

prostředky. Produkty nabízí bezobalově. Mléko, jogurty a kefíry dodávají ve vratných sklenicích a sýry, 

tvaroh, pomazánky balí do krabiček z rozložitelného ekoplastu. 

Do budoucna Kateřina plánuje přejít do plně ekologického režimu. Chtějí hlavně zvyšovat welfare našich 

zvířat. Plánují postavit novou stáj pro kozy, kde bude více prostoru. Chtějí koupit elektrický a tichý vozík 

na rozvoz krmiva. Plánují navýšit množství půdy, tu zatravnit a osázet stromy. Chtějí rozšířit pastvu a být 

plně soběstační v seně na zimu. Za 20 let vidí farmu jako plně soběstačnou nezávislou jednotku i po 

energetické stránce, v plně ekologickém režimu, která nebude zatěžující pro naši přírodu a klima země. 

Zatím svého rozhodnutí být farmářem na plný úvazek Kateřina nelituje. 

Fotky:  

 

 

 

 

 

 

 

 

 


